

Bergamo, 09 April 2024

*Mr. Pedro Sánchez Pérez-Castejón  
President of the Government of Spain  
La Moncloa complex, Madrid (Spain)*

Dear president Mr. Pedro Sanchez,

I am the president of the European Large families Confederation (ELFAC), representing associations of 24 European countries, including Spain, where the Confederation is based, advocating for the recognition of the role, the value and the specific needs of over 9 million of European households with 3 and more children.

We have been following with the greatest concern the procedures with which you intend to change the law on large families, and abolish the card and the legal definition of a large family.

We have always considered the Spanish law on large families not only one of the very few in Europe, but the clearest and most efficient.

Through a simple and inexpensive card, it gives the opportunity to families with more children to live a "normal" life, catching a train, going to the museum, attending a sport course. Reductions on water and energy tariffs amend the iniquity of other Countries' tariff systems, thus recognising the scale economy of consumption that is naturally developed in larger households, where the same amount of gas is heating 1 or 6 people).

So many families in Europe have been looking up at the Spanish card, wishing to access the same opportunities!

Still, what we like most in the Spanish law is that the specific status of large families is recognised as something of extreme value for society. Almost 1/3 of children live in large families, they are going to be the future nurses, teachers, scientists, farmers, and pensions. With more siblings, children learn very early to share and to work with and for each other, they learn empathy and autonomy. They learn to fight and make peace, they learn brotherhood.

Today, having a large family is a profound dream for many young adults, but it is getting more and more difficult and less and less affordable because of housing, balancing work and personal life, finding time to stay together. It's a "demographic paradox" that is causing a lot of pain.



We affirm that those people wishing to have children should be supported in doing so as they represent the solution to many demographic challenges we are experiencing.

As many parts of Europe, including Spain, are suffering depopulation, ageing and loneliness, richer countries are attracting young people to work and live where they are put in the conditions to build their life projects. Countries like Italy, Greece, Portugal and Spain are getting old and they are losing their bigger treasure, their people, their human capital.

Do not let this happen, keep investing in your children, in your young people and in your future, keep supporting large families as such, because your Country, like mine, like Europe, and the whole world need large families and the laughs of their children.

Keep the specific status of large families, and their card, that every large family in Europe envies you.

Spain's respects and consideration for the extra effort that parents with (more) children are doing will become of inspiration for the rest of Europe

With my deepest best regards,



Regina Maroncelli, president

Bergamo, 09 de Abril del 2024

*D. Pedro Sánchez Pérez-Castejón  
Presidente del Gobierno de España  
Complejo de La Moncloa, Madrid (España)*

Estimado presidente Sr. Pedro Sánchez:

Soy la presidenta de la Confederación Europea de Familias Numerosas, en representación de asociaciones de 24 países europeos, entre ellos España, donde tiene su sede la Confederación, que abogan por el reconocimiento del papel, el valor y las necesidades específicas de más de 9 millones de hogares europeos con 3 y más hijos.

Hemos seguido con la mayor preocupación los procedimientos con los que se pretende cambiar la ley de familias numerosas, y suprimir la tarjeta y la definición legal de familia numerosa.

Siempre hemos considerado que la ley española sobre familias numerosas no sólo es una de las pocas de Europa, sino la más clara y eficaz.

A través de un carné sencillo y barato, da la oportunidad a las familias con más hijos de llevar una vida "normal", coger un tren, ir al museo, asistir a un curso deportivo. Las reducciones en las tarifas de agua y energía enmiendan la inequidad de los sistemas tarifarios de otros países, reconociendo así la economía de escala de consumo que se desarrolla de forma natural en los hogares más grandes, donde la misma cantidad de gas calienta a 1 o 6 personas.

Así que muchas familias de Europa han mirado a la tarjeta española... ¡deseando acceder a las mismas oportunidades!

Aun así, lo que más nos gusta de la ley española es que se reconoce el estatus específico de las familias numerosas como algo de extremo valor para la sociedad. Casi 1/3 de los niños viven en familias numerosas, van a ser los futuros enfermeros, profesores, científicos, agricultores y jubilados. Con más hermanos, los niños aprenden muy pronto a compartir y a trabajar con y para los demás, aprenden empatía y autonomía. Aprenden a luchar y a hacer las paces, aprenden la fraternidad.

Hoy en día, tener una familia numerosa es un sueño profundo para muchos adultos jóvenes, pero cada vez es más difícil y menos asequible debido a la vivienda, la conciliación de la vida laboral y personal, encontrar tiempo para estar juntos. Es una "paradoja demográfica" que está causando mucho dolor.

Afirmamos que hay que apoyar a las personas que desean tener hijos para que lo hagan, ya que representan la solución a muchos retos demográficos que estamos experimentando.

Mientras muchas partes de Europa, incluida España, sufren despoblación, envejecimiento y soledad, los países más ricos atraen a los jóvenes para que trabajen y vivan allí donde se les ponen las condiciones para construir sus proyectos de vida. Países como Italia, Grecia, Portugal y España están envejeciendo y están perdiendo su mayor tesoro, su gente, su capital humano.

No dejéis que esto ocurra, seguid invirtiendo en vuestros hijos, en vuestros jóvenes y en vuestro futuro, seguid apoyando a las familias numerosas como tales, porque vuestro país, como el mío, como Europa, y el mundo entero necesitan de las familias numerosas y de la risa de sus hijos.

Mantened el estatus específico de las familias numerosas, y su tarjeta de familia numerosa, que todas las demás familias numerosas de Europa os envidian.

El respeto y la consideración de España por el esfuerzo extra que hacen los padres con (más) hijos servirá de inspiración para el resto de Europa.

Con mis más sinceros saludos,



Regina Maroncelli, presidenta